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S U M M A R I E S O F PAPERS A P P E A R I N G IN T H I S ISSUE 

(These summaries may be reproduced) 

RICHARD ISAAC, New York: The tail a-fields of recurrent Markov processes. 

Apl. mat. 22 (1977) 3 9 7 - 4 0 8 . 

Let {Xn, —oo < // -j- oo} be a Markov process with stationary transition 

probabilities having a o-fmite stationary measure and satisfying a weak 

recurrence condition. We investigate the structure of the forward and back­

ward tail (T-fields, & + ^ and ^ - m, under a variety of situations. The main 

result is a representation theorem for the sets of ^ ~ + 0 0 ; using this we develop 

a self-contained comprehensive treatment, deriving new as well as known 

theorems, including the decomposition into cyclically moving classes of 

processes satisfying the condition of Harris. The point of view and the 

techniques are probabilistic throughout. 

INDER JEET TANEJA, Delhi: On axiomatic characterization of entropy of 

type (a, /?). Apl. mat. 22 (1977), 4 0 9 - 4 1 7 . 

Entropy of type (a, ft) is characterized in this paper by an axiomatic 

approach. It includes, in particular, a measure of type /? earlier studied by 

many authors . This measure has been studied also by Sharma and Taneja 

by generalizing a functional equation earlier considered by Chaundy and 

McLeod. Some properties of this measure are also studied in this paper. 

VILEM N O V A K , Ostrava: An algorithm for reduction of complexity of rela­

tions in a system of variables. Apl. mat. 22 (1977), 418 — 424. 

Let us have a system of variables, among which there a^e complicated 

dependences. Assuming reflexivity and transitivity of the relation "X depends 

on Y", a simple algori thm is proposed which produces all dependences 

in an optimized way, without losing information. 

K A R E L REKTORYS, JANA DANESOVA, JIRI MATYSKA, CESTMIR VITNER: 

Solution of the first problem of plane elasticity for multiply connected regions 

by the method of least squares on the boundary. Apl. mat. 22 (1977), 349—394, 

4 2 5 - 4 5 4 . 

For a simply connected region, the solution of the first problem of plane 

elasticity can be reduced — roughly speaking — to the solution of a bihar-

monic problem. This problem can then be solved approximately by the me­

thod of least squares on the boundary, developed by K. Rektorys and V. 

Zahradnik in Apl . mat. 19 (1974), 101 — 131. The present paper gives a gene­

ralization of this method for multiply connected regions. Two fundamental 

questions which arise in this case are answered, namely: (i) How to formulate 

the problem in order that it correspond to the reality, (ii) How to modify 

the method and prove the convergence. 



ХАРАКТЕРИСТИКИ СТАТЕЙ, ОПУБЛИКОВАННЫХ 
В НАСТОЯЩЕМ НОМЕРЕ 

(Эти характеристики позволено репродуцировать) 

К.1СНА1Ш 1ЗААС, №\У Уогк: Тке шН афеЫз о/гесиггеШ Магкоьргосеззез. 
Ар1. т а ! . 22 (1977), 397—408. Остаточные сг-поля возвратных марков­
ских процессов. 

Пусть [Хп, о с < / 7 < + х } марковский процесс с однородными 
вероятностями перехода и <т-конечной стационарной мерой, удовле­
творяющих слабому условию возвращения. Изучается структура оста­
точных гт-полей ^~ + 0 0 и $~ -^ будущего и прошлого соответственно при 
различных условиях. Главным результатом является теорема о пред­
ставлении множеств ег-поля ^" + 0 0 , с помощью которой проводится 
систематическое изучение и доказываются некоторые новые теоремы, 
в том числе и теорема о разбиении на циклические классы для процессов 
Харриса. Подход автора и использованные методы являются чисто 
вероятностными. 

^ О Е К 1ЕЕТ Т А ^ М , ОеИн: Оп ахютаПс скагасгегьхаНоп о/ епГгору о/ 
гуре (а,/?). Ар1. таг. 22 (1977), 409-417. 

Об акциоматической характеристике энтропии типа (а, /?). 
В статье аксиоматически характеризуется энтропия типа (а, /?). Кроме 

того в ней изучаются некоторые свойства меры типа /?. 

УНЁМ ТМОУАК, О$тта\а: Ап а!доп'гкт /ог гедисИоп о/сот\едИу о/ геШют 
/'/? а зузГет о/ сап'Ыех. Ар1. т а ! . 22 (1977), 418 — 424. Алгорифм для упро­
щения (редукции) сложности отношений в системе переменных. 

Пусть задана система переменных, между которыми существуют 
сложные взаимные зависимости. При предположении, что отношение 
„X зависит от У4' рефлексивно и транзитивно, в статье предлагается 
простой алгорифм, позволяющий выразить все зависимости оптималь­
ным способом без потери информации. 

КАКЕХ ЯЕКТОЯУ8, ^АNА ОАМгЗОУА, ^Ж^ МАТУ5КА, С Е 8 Т М 1 К У П ^ Е К -

5о1Шюп о/ ?ке /ггя( ргоЫет о/р1апе е1амШ(у /ог тиЫр\у соппес!ес1 гедюпз 
Ъу гке те1коа!о/ 1еаз( адиагез оп 1ке Ъоипйагу. Ар1. таг. 22 (1977), 349— 394, 
425—454. Решение первой проблемы плоской упругости для многосвязных 
областей методом наименьших квадратов на границе. 

В случае односвязной области проблему плоской упругости можно 
свести — грубо говоря — к бигармонической проблеме, которую затем 
можно приближенно решить методом наименьших квадратов на границе, 
разработанным К. Ректорысом и В. Заградником в Апл. мат. 19 (1974), 
101 — 131. В настоящей статье этот метод обобщается на многосвязные 
области и дается ответ на следующие фундаментальные вопросы, возни­
кающие в этом случае: (1) как формулировать проблему, чтобы она 
соответствовала действительности, и (2) как модифицировать метод 
и доказать его сходимость. 
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